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افزایش نرخ بازگشت مجدد زنان به 
زندان در زمستان

ایسنا|»ایران نرخ بالای بازگشت مجدد به زندان 
را تجربه می کند به طوری که در دنیا نرخ بازگشت 
مجدد به زندان پنج درصد اســت امــا در ایران این 

میزان به 20 درصد رسیده است.« 
شهیندخت مولاوردی، معاون رئیس جمهوری 
در امور زنان و خانــواده با اعلام این خبر گفت: »این 
مسأله به ویژه برای زنان به خصوص در فصل زمستان 
شدت می یابد. به همین دلیل نیاز است تا مرکزی 
برای نگهداری از این زنان در جهت جلوگیری از ورود 

مجدد به زندان وجود داشته باشد.«
او دربــاره احــداث »شــهرک بازتوانــی زنان 
آســیب دیده« هم گفت: »ســاخت این شهرک با 
گرمخانه و خانه بین راهی و همچنین مددســراها 
تفاوت دارد، زیرا در این مراکز صرفا خدمات نگهداری 
به این زنان ارایه می شــود اما در این شــهرک ارایه 
خدمات توانبخشــی به این زنان در دستور کار قرار 
خواهد گرفت. هدف از ساخت این شهرک بازتوانی 
زنان آسیب دیده است.« مولاوردی در ادامه به طرح 
»سین هشــتم« که  سال گذشــته از سوی برخی 
هنرمندان ازجمله رضا کیانیــان و پاکدل مبنی بر 
راه اندازی ســرپناه ویژه زنان آسیب دیده ارایه شده 
بود، اشــاره کرد و گفت: »در این طرح هنرمندان به 
دنبال آن هســتند که مرکزی را بــا مدیریت خود 
به عنوان سرپناه ویژه زنان آســیب دیده راه اندازی 
کنند.« او در ادامه به مرکز زنان آسیب دیده انجمن 
»طلوع بی نشان ها« نیز اشاره کرد: »درحال حاضر 
نیز انجمن طلوع بی نشــان ها، مرکز نگهداری زنان 
آسیب دیده را افتتاح کرده است، این درحالی است 
که با وجود آن که این مرکز هیچ تابلو و آرم و نشانی 
ندارد اما برای افتتاح آن با مشکلاتی مواجه شدیم؛ 
ازجمله آن که اهالی محل در روز افتتاح آن در مقابل 
مرکز اجتماع کردند و خیلی طول کشید تا توانستیم 
آنها را درخصوص افتتاح چنین مرکزی در محله شان 

متقاعد کنیم.« 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ادامه 
داد: »فکر می کنم راه اندازی شــهرک بازتوانی زنان 
آســیب دیده با هر عنوانی چنانچه قصــد بازتوانی 
زنان آسیب دیده را داشته باشد، تکمیل کننده این 
فعالیت های پراکنده در کشور باشــد و ما نیز از آن 
حمایت خواهیم کرد.« معاون رئیس جمهوری در 
امور زنان و خانــواده ارایه طرح هایی ازجمله تعادل 
جنســیتی در مدیریت ها، توانمنــدی اقتصادی و 
سیاسی زنان و... را از برنامه های کاهش عدم تعادل 
جنســیتی در حوزه زنان نامید: »درحال حاضر در 
شــاخص های آموزش و بهداشت دســتاوردهای 
خوبی را شاهدیم اما در شــاخص های اقتصادی و 
سیاسی با محدودیت ها و محرومیت هایی مواجهیم 
که در مجموع شاخص های توسعه انسانی ایران را 
تغییر داده اند.« شهیندخت مولاوردی در کارگروه 
تخصصی امور زنان و خانواده استان تهران که دیروز 
در محل استانداری تهران با حضور مهندس  هاشمی، 
استاندار تهران و جمعی از نمایندگان دستگاه های 
مختلف و سازمان های مردم نهاد برگزار شد، گفت: 
»در دولــت دوازدهم »طــرح توان افزایــی زنان و 
دختران در جامعه دوســتدار خانواده« را در دستور 
کار خود داریم.« او در ادامه به »عدالت جنسیتی« 
اشاره کرد و گفت: »در ماده 101 برنامه ششم توسعه 
رویکرد عدالت جنسیتی پیش بینی شده و تفاوت 
اساسی آن با برنامه پنجم توسعه آن است که در این 
برنامه شاخص هایی به طور مدون برای تحقق عدالت 
جنسیتی، ارزیابی، پایش و رصد آن در جامعه در نظر 

گرفته شده است.«

رئیسدانشگاهعلومپزشکیاهواز:

کنوکارپوس سمی نیست
شهروند|تاکنون هیچ منابعی با پشتوانه علمی 
قوی ســمی بودن درخت کنوکارپوس را رد تأیید 

نکرده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی اهواز با اعلام این 
خبر در نشســت شورای ســلامت و امنیت غذایی 
خوزستان در سالن جلسات استانداری خوزستان 
گفت: »همزمانی گل دهی درخــت کنوکارپوس 
با بارندگی در خوزســتان، منجر به بحران تنفسی 
در اهواز شــد؛ بنابراین باید گل دهی آن را در زمان 
بارندگی کنترل و کم و یا هرس کنیم.«اســماعیل 
ایدنی ادامه داد: »بحران تنفسی در کشور معروف و 
حتی وجهه بین المللی پیدا کرد و با حجم مراجعات 
زیاد به بیمارستان ها و مراکز درمانی در سطح استان 
و شهرســتان مواجه شــدیم. مراکز درمانی برای 
پاسخگویی به بحران تنفسی افزایش یافته اند ولی این 
بحران مثل گلوله برفی بود که  سال به  سال بیشتر 
شد.«او همچنین اضافه کرد: » سال گذشته هرس 
گیاهان بومی که در این فصل گرم گل دهی داشتند 
در دستورکار قرار داشــت و با اقدامات خوبی که در 
شورای سلامت و بســیج امکانات فرابخشی استان 
صورت گرفت، خوشبختانه هرس کنوکارپوس انجام 
شد که با کاهش 11.5 درصدی مراجعه بیماران به 
مراکز درمانی مواجه شدیم.«به گفته رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی اهواز در اکثر شهرهای استان با کاهش 
مراجعه مردمی به خاطر بحران تنفسی مواجه بودیم 
اما در آبادان و خرمشــهر با افزایش هشــت برابری 
مراجعه بیماران مواجه بودیم این در حالی اســت 
که در کویت ۸50 نفر به بیمارستان به خاطر بحران 

تنفسی مراجعه کردند و پنج نفر فوت شدند. 
ایدنی با بیان این کــه از الان برای هرس درختان 
کنوکارپوس فرصت داریم، گفت: »این شائبه پارسال 
پیش آمد که می خواهیم درختان را قطع کنیم؛ در 

حالی که هیچ کس موافق قطع درختان نیست.« 
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محمدباقرزاده|26 اســفند76، اتوبوســی در 
مسیر اهواز-تهران به ته دره سقوط کرد تا هفت نفر از 
نخبگان دانشگاه صنعتی شریف که در مسیر بازگشت 
از بیست ودومین دوره مسابقات ریاضی بودند، جان 
خود را از دست دهند؛ »مریم میرزاخانی« با جراحاتی 
ســطحی از این حادثه جان سالم به در برد تا شاید به 
تنهایی جای همکلاسی های نخبه اش را در ریاضیات 
پر کند و نام خود را به عنوان نخستین زن برنده مدال 
فیلدز در دنیا ثبت کند و 20 ســال بعد این سرطان 
باشــد که جانش را آرام روی تختش در بیمارستانی 
در آمریکا بگیرد. دریافت مدالی کــه از آن به عنوان 
»نوبل ریاضیات« یاد می شود تنها افتخار میرزاخانی 
نبود و او بــا کارهای مداومش توانســت ریاضیات و 
حوزه تخصصی اش در هندسه را چندین گام به جلو 
ببرد. »اغلب به نظر می رسد که به خاطر پیچیدگی ها و 
ناهمگنی های فضاهای مدولی، این غیرممکن است که 
بشود مستقیم روی آنها کار کرد. اما نه برای میرزاخانی. 
او شهود هندسی قوی ای دارد که به کمک آن می تواند 
مستقیما با هندسه فضاهای مدولی دست و پنجه نرم 
کند.«؛ این بخشــی از بیانیه مطبوعاتی مدال فیلدز 
درباره شایستگی ها میرزاخانی در هندسه است. او که 
متولد اردیبهشت 56 بود دوران مدرسه اش را در ایران 
با علایق مختلفی پشت سرگذاشت تا به دبیرستان 
فرزانگان و علاقه ماندگارش به ریاضیات برسد. کسب 
دو مدال طلای المپیاد ریاضیات دنیا درســال های 
۹۴ و ۹5 میلادی در هنگ کنگ و کانادا، زمینه ورود 
میرزاخانی به دانشکده ریاضی دانشگاه صنعتی شریف 
را فراهم کرد تا دوران کارشناسی را سه ساله به پایان 
برساند. او که نخستین دختری بود که به تیم المپیاد 
ریاضی ایران راه یافت؛ نخســتین دختری بود که در 
المپیاد ریاضی ایران طلا گرفت؛ نخستین کسی بود 
که دو سال مدال طلا گرفت و نخستین فردی بود که 
در آزمون المپیاد ریاضی جهانی نمره کامل گرفت در 
سال 200۴ مدرک دکتری خود را از دانشگاه هاروارد 
به سرپرستی »کورتیس مک مولن«، از برندگان مدال 
فیلدز، دریافت کرد تا در ٣1 ســالگی و در دانشــگاه 
اســتنفورد به عالیترین جایگاه دانشــگاهی و مقام 

استادی برسد. 
زنی که دیروز و در ســن چهل سالگی در گذشت 
یکی از 10 ذهن جوان برگزیده سال 2005 به انتخاب 
نشــریه »پاپیولار ســاینس« در آمریکا بود و در این 
سال ها جوایزی مانند جایزه ســتر از انجمن ریاضی 
آمریکا در ســال 201٣، جایزه کلی و..کســب کرد 
هرچند که با جایزه فیلدز نام خود را برای همیشه در 
تاریخ ثبت کرد. مرگ ناگهانی میرزاخانی آن هم تنها 
چند روز پس از انتشار خبر ابتلا به سرطان اش موجی 
از غم، ستایش او را در شبکه های اجتماعی برانگیخت 
و همچنین پیام های تسلیت مقامات مختلف داخلی 
و خارجی را به همراه داشــت؛ »حســن روحانی«، 
رئیس جمهوری ایران در پیامی نوشت: »درگذشت 
اندوه بار مریم میرزاخانی، نابغــه نامدار ریاضی ایران 
و جهان موجب تألم و تأثر فراوان شــد. درخشــش 
بی  نظیر این دانشــمند خلاق و انســان متواضع که 
نام ایران را در مجامع علمی جهانی طنین  انداز کرد، 
نقطه عطفی در معرفی همــت والای زنان و جوانان 
ایرانی در مسیر کســب قله های افتخار و عرصه های 
گوناگون بین المللی بود. « علاوه براین، رئیس مجلس 

شورای اسلامی، معاون اول رئیس جمهوری، وزیر علوم 
تحقیقات و فناوری، وزیر بهداشــت درمان و آموزش 
پزشکی و جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و دیگر مقامات سیاسی و علمی کشور هم در پیام های 
جداگانه ای درگذشت این ریاضی دان ایرانی را تسلیت 

گفتند. 
نتیجهکارمریممیرزاخاني

درقرنهايآیندهدیدهخواهدشد
»بیژن ظهوری زنگنه«، اســتاد ریاضي دانشــگاه 
صنعتي شــریف درباره تاثیري کــه میرزاخاني در 
ریاضیات گذاشته است به »شــهروند« گفت که او 
در ریاضیات پیشرفته تلفیق هاي جدیدي به وجود 
آورده است که پیش زمینه کشف هاي آینده را ایجاد 
مي کند:» رشته تخصصي او یک نوع ریاضي تلفیقي از 
چندین رشته پیچیده است. تمام کساني که مثل او 
جایزه فیلدز را دریافت کرده اند هم تغییرات شگرفي 
را ایجاد کرده اند، کار ایشان هم استثناء بوده است و در 

قرن آینده تاثیرات زیادي را در جهان رقم خواهد زد.«
او همچنین توضیح داد که حوزه اي که میرزاخاني 
روي آن کار مي کــرد ریاضي نظري بود و توضیح آن 

براي عموم ساده نیست:» کشفیات او در حوزه فیزیک 
نظري تاثیر زیادي خواهد داشت ضمن اینکه ایشان 
نظریه هاي مختلفي را تلفیق کــرده اند که در آینده 
باعث به هم پیوستگي رشــته ها خواهد شد.«بیژن 
ظهوری زنگنه معتقد است که مریم میرزاخاني سفیر 
برجسته اي براي تمدن ایراني است:»  تا قبل از اینکه 
او جایزه فیلدز را دریافت کند پرچم 17 کشور در این 
حوزه بالا رفته بود اما در آن ســال پرچم ایران هم به 
همراه برزیل و اتریش بالا رفت و ما تا به حال موفقیتي 

تا این حد بزرگ در هیچ حوزه اي نداشته ایم.«
برايدکترايافتخاري
نتوانستبهایرانبیاید

یکي دیگر از استادان دانشگاه صنعتي شریف هم 
درباره پیشرفت کشــفیات مرحوم مریم میرزاخاني 
توضیح داد:» اولین مسئله دریافت جایزه فیلدز عنوان 
اولین زن در جهان و اولین ایراني بود. این جایزه معادل 
جایزه نوبل است و به افراد زیر ۴0 سالي داده مي شود 
که در ریاضیات و در سطح جهاني آن نتایجي شایسته 
عرضه کرده باشــند.«»نظام الدین مهدوي امیري« 
همچنین به تخصصي که این ریاضیدان برجسته در 
آن فعال بوده است اشاره کرد:» هندسه ریماني یک 
بخش قابل توجه ریاضیات است که او در آن تخصص 
داشت و به نتایج نویي هم درباره آن رسید. البته این 
نتایج و پیشــرفت ها از نظر کاربردي توضیحي ندارد 
و بیشتر جنبه تئوري، نظري و فلسفي دارد. هندسه 
ریماني، تعمیمي از هندســه در فضاي سه بعدي به 
فضاهاي گسترده تري است که از نظر ما شناخته شده 

نیست اما از دیدگاه ریاضي بسیار با اهمیت است.«
زماني که ایــن ریاضیدان توانســت جایزه فیلدز 
را دریافت کند مهدوي امیري در کســوت ریاســت 
دانشکده ریاضي با او مکاتبه مي کند تا از طرف دانشگاه 
به او دکتراي افتخاري بدهند اما مریم میرزاخاني در 
پاسخ به آنها گفته که در شرایطي نیست که بتواند به 
ایران بیاید:» اصلا در مورد بیماري اش صحبتي نکرد 
اما ما از طریق دوستان و آشــنایان مي دانستیم که 
بیماري سرطان دارد. واقعا جاي تاسف دارد که او زمان 

بیشتري براي استفاده و عرضه دانش خود نداشت.«

روي خط خبرخبر

مدیرکلدفترزیستبومهایدریایی:

 کوسه  نهنگ سواری
 حیوان آزاری است

شهروند|مدیرکل دفتر زیست بوم های دریایی 
سازمان محیط زیســت با اعلام اینکه  در معرض 
خطر انقراض بودن کوســه نهنگ ها، سوارشدن 
بر آن  را مصداق حیوان آزاری دانســت که ممکن 
است به این  گونه ارزشمند آسیب بزند. چند روز 
پیش بود که انتشار فیلمی از سوارشدن دو جوان 
بر کوسه نهنگی در آب های جنوب سروصدا به پا 
کرد، اما این طور که داوود میرشــکار اعلام کرده؛ 
سوارشدن بر کوسه نهنگ ها محدود به آن یک بار 
که فیلمش در شــبکه های اجتماعی گسترده 
شد، نبوده و این اقدام که تکرار هم شده، مصداق 
حیوان آزاری اســت و مســئولان محیط زیست 

کشور را نگران کرده است.
مدیرکل دفتر زیست بوم های دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیســت دراین باره به مهر گفت: 
»تکرار این اتفاق به حیوان آســیب می رساند و 
صداوسیما هم متاسفانه طوری قلمداد کرده که 
این کار عجیب و شــجاعانه ای است درحالی  که 
اگر در اینترنت جست وجو کنید، افراد بی شماری 
با این  گونه شــنا کرده اند و عکــس گرفته اند اما 
ملاحظاتی که یک گردشگر باید داشته باشد را در 

برخورد با این  گونه رعایت کرده اند.«
او توضیح داد: »هرجای دنیا که از این گونه داشته 
باشند، با توجه به این که حیوانی در معرض خطر 
انقراض اســت، برای آن یک ســری ویژگی های 
حفاظتی قایل هستند. مثلا گردشگران با آن شنا 
می کنند، غواصی می کننــد و از آن تصویر تهیه 
می کنند که البته آن هم قوانین و ضوابطی دارد. 
مثلا فاصله ای مشخص را باید حفظ کنند، دوربین 
توی صورت اینها نباید فلش بزند و حتی اگر با قایق 
دور این گونه تردد می کنند، با فاصله ایمن را درنظر 

بگیرند که آسیب به این گونه نزنند.«
مدیرکل دفتر زیست بوم های دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیست همچنین گفت: »وقتی در 
فضای مجازی یک صیاد ما می رود و روی حیوان 
می پرد و این را یک عمل شجاعانه قلمداد می کند، 
این متاسفانه بابی می شود تا هرکسی به خودش 
اجازه دهد که این اتفاق را رقــم بزند و نام خود را 
در فهرست افراد شجاع منظور کند. درحالی  که 
اصلا سوارشدن بر گونه ای که هیچ خطری برای 
هیچ کسی ندارد، چه شجاعت و مزیتی می تواند 
داشته باشد؟ درصورتی که ما در تاریخ دیده ایم که 
صیادان زحمتکش ما خیلی جاهای دیگر شجاعت 
خود را نشان داده اند و غرور ملی ما اصلا به ما اجازه 
نمی دهد که حیوان آزاری به عنوان شجاعت مطرح 

شود و این اقدام ها مصداق حیوان آزاری است.«
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با هدف ترویج واشــاعه فرهنگ عفــاف وحجاب و 
شناخت اهمیت وجایگاه خاص این مقوله مهم مراسمی 
با حضورحجت الاسلام والمسلمین فتوحی مدیرکل 
سازمان بازرسی ومعاونت امور ادارات و نهادها در ستاد 
امر به معروف استان ، مهندس جمال لیوانی مدیرعامل 
ومجموعه کارکنان شرکت گازاستان گلستان در محل 

نمازخانه اداره مرکزی برگزار گردید. 
محمدعلیشربتدار:گلستان| به گزارش روابط 
عمومی دراین مراسم، مدیر کل سازمان بازرسی استان 
گلستان ضمن تشکر از برگزاری این مراسم با اشاره به 
21  تیرمــاه روز عفاف و  حجاب مطالبی را در خصوص  
کشف حجاب در سال 1٣1۴ در زمان رضاخان ،اهمیت 
نقش حجاب و عفاف درسطح جامعه و توجه به مقوله 
امر به معروف به عنوان یک تکلیف شرعی واجب  بیان 
کردند  وی با بیان ایــن موضوع که حجاب وعفاف تنها 
مربوط به بانوان نبوده و برای همه افراد جامعه  ضروری  
می باشد گفت:حجاب در حیطه گسترده تری مربوط 
به بانوان بوده بنابراین رعایــت آن عفت وپاکدامنی را 
بهمراه داشته ،به او اصالت بخشیده و از ضروریات دین 
مقدس اسلام می باشــد . فتوحی در ادامه گفت: امربه 
معروف و نهی از منکر یک تکلیف شرعی و واجب بوده 
و با بقیه واجبات تفاوتی ندارد ، ضمن اینکه ما در برابر 
شهدا و آبروی نظام مسئولیم و بی تفاوتی در این حوزه 
معنا ندارد و همه ملزم به انجام آن بویژه در محیطهای 
اداری هســتیم. معاونت امور ادارات و نهادها در ستاد 
امر به معروف استان گلســتان با بیان اهمیت موضوع 
حجاب و عفاف تصریح کرد :حضرت امام سجاد )ع(بعد 
ازشناخت ذات اقدس الهی هیچ مساله ای را مهمتر ازاین 
موضوع ندانسته است.بنابراین باید با جدیت زمینه های 
عفاف و حجاب را بویژه در دســتگاههای اداری فراهم 
نمائیم ،از اندیشه جوانان مراقبت کنیم،ازترویج فرهنگ 
بی حجابی دوری گزینیم ،اجرای قانون فرهنگ حجاب 
را در اولویت قرار دهیم ضمن اینکه  زمینه های ازدواج 
جوانان و تحکیم روابط خانــواده را نیز به نحو مطلوبی 
فراهم نمائیم  .  شایان ذکر اســت در خاتمه مراسم از   
5 نفر ازبانوان محجبه گاز گلستان و نفرات برتر مسابقه 

فرهنگی عفاف و حجاب تجلیل بعمل آمد  .     

برگزاری مراسم گرامیداشت هفته 
عفاف وحجاب درشرکت گازگلستان با 
حضور مدیر کل سازمان بازرسی استان

شهرستان

آگهي ابلاغ وقت رسيدگي
کشاورز  شاهین حیدري  آقاي  خوانده  طرفیت  به  دادخواستي  فرزند حسن  فرزاد حضرتي  آقاي  خواهان 
که  نموده  دشتابي  بخش  اختلاف  حل  شوراي  تقدیم  خوانده  غیبت  دلیل  به  طلب  ي  مطالبه  خواسته  به 
کلاسه  به  و  ارجاع  ارداق  شهر  در  واقع  دشتابي  بخش  اختلاف  حل  شوراي  دوم  شعبه  به  رسیدگي  جهت 
۹60۹۹۸2۸۹0600060 ثبت گردیده که وقت رسیدگي آن 1٣۹6/05/0۹ و ساعت 0۹:00 تعیین شده است. 
به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان و به تجویز ماده 7٣ قانون آئین دادرسي دادگاههاي 
عمومي و انقلاب در امورمدني و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکي از جراید کثیرالانتشار آگهي مي شود 
تا خوانده پس از نشر آگهي و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشاني کامل خود نسخه دوم 

دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگي حاضر گردد. 
استان دشتابي شهري اختلاف حل شوراي 2 شعبه اختلاف حل شوراي شعبه دفتر مسئول

قزوین-نسرینملکي

عبادالله محمودیان، استاد مریم میرزاخانی در دانشگاه شریف: 

خودشمیگفتتوضیحکارهایشدرریاضیسختاست
  در تابستان ۲۰۱۴ همدیگر را دیدیم، سرطان داشت  

شهروند| عبادالله محمودیان، استاد مریم میرزاخانی در دوره 
لیسانسش و در دانشگاه شــریف بود. او که حالا 7۴ساله است، با 
صدایی اندوهگین از شــاگرد نابغه اش می گویــد. او در گفت وگو 
با »شــهروند« می گوید، خیلی ها در دنیا هم اعتقاد داشــتند که 
زنان نمی توانند نقش مهمی در ریاضیات داشته باشند و این فقط 
مختص به ایران نبود که میرزاخانی این وضع را تغییر داد: »از طرف 
دیگر، همین الگوشــدن یک زن در زمینه علم و ریاضیدان برای 

دانش آموزان ایرانی و حتی دنیا بسیار مناسب است.«
آقایدکتر،بهنظرتانبهطورعمومیوخلاصه،خانم

میرزاخانیچهکاریدرزمینهریاضیانجامدادند؟
کارهایی که ایشان کرده، در سه شاخه ریاضی کاربرد دارد ولی با 
خودش هم که گفت و گو کردند و از او خواستند کارهایش را توضیح 
دهد، در پاســخ گفت که کارهای من را به سختی می توان به زبان 

عمومی توضیح داد. 
شمادردانشگاهشریف،استادخانممیرزاخانیبودید،

بعدازدوراندانشجویی،بااوهمچنانارتباطداشتید؟
بله. ایشان مرتبت به ایران می آمدند و هم در دانشگاه شریف و هم 
در آی پی ام )پژوهشگاه دانش های بنیادی( حضور پیدا می کردند و 
ورک شاپ برگزار می کردند تا این اواخر که بیماری اش شدیدتر شد. 

آخرینبارکیهمدیگررادیدید؟
حدود دو، سه سال پیش آخرین بار ایشان را دیدم و آخرین ایمیل 
هم مربوط به دوماه پیش بود.   دیگر تحقیقاتشان در حوزه کاری من 
نبود و به همین دلیل ارتباطات مان در زمینه کنفرانس های مختلف 
و موارد اینچنین بود. این موضوع را هم برای اولین بار می گویم که 
یک بار زنجان رفته بودم و در یک دبیرســتان دخترانه سخنرانی 
داشتم؛ حدود اردیبهشت ۹۴. بعد از سخنرانی سه دختر دانش آموز 
تابلوی زیبایی را که از مریم کشــیده بودند، به من نشان دادند و از 

من خواستند که این تابلو را به او برسانم. در این چند  سال که تابلو 
را گرفته بود، دو، سه بار دانشــگاه استفورد رفتم ولی تابلو این قدر 
بزرگ بود که نمی توانستم آن را با خود ببرم. این دفعه آخر با یک 
چمدان بزر  گتر تابلو را با خود بردم. البته حال جســمی اش خوب 
نبود و من نتوانستم تابلو را به او نشــان بدهم. به یکی از همکاران 
ایرانی اش تحویل دادم که قرار شــد پس از بهبودی این تابلو را به 
او نشان دهد. در این دیدار آخر، خانم میرزاخانی نتوانست تابلو را 
ببیند ولی از او خواستم که هر وقتی توانست با این تابلو عکس بگیرد 

که دانش آموزان ببینند ولی این عکس هیچ وقت نرسید. 
اینایمیلآخریدربارههمینتابلوبود؟

بله. جواب داده بود و خیلی تشــکر کرد. بسیار متواضع بود. این 
اواخر چندین بار و برای کنفرانس های متفاوتی از او دعوت کردیم 
که به ایران بیاید ولی متاسفانه شرایطش خوب نبود ولی همیشه 
امیدوار بود که حالش بهتر شود و بتواند دوباره به ایران بیاید. البته از 
نظر من این تابلو خیلی مهم بود، چون میرزاخانی تبدیل به یک الگو 

در ذهن دانش آموزان ایرانی شده بود. 
سال2۰۱۴،خانممیرزاخانیســرطانداشتند؟کلا

شرایطجسمیشانچطوربود؟
تابســتان 201۴ بود که ما همدیگر را دیدیم. سرطان داشت و 
گفته بود که کنترل کرده است. مثل این که پستان هایش را برداشته 
بودند، ولی هر روز سر کار می رفتند و شرایط جسمی و روحی خوبی 
داشتند. من می دانم که مریم هم درحال کنترل بود و در ایمیل ها به 

من می گفت که دایم درحال آزمایش و شیمی درمانی است.
دانشجویایرانیهمداشتندخانممیرزاخانی؟

بله. با یک استاد ایرانی به اســم محمدی که در تگزاس است و 
هم سن و سال خودش، کارهای زیادی انجام داده است و با هم کار 
می کردند. افراد ایرانی زیادی با او کار می کردند. یک بار به او گفتم 

که افراد زیادی در ایران هستند که می توانند پیش او پرورش یابند و 
می گفت، من خوشحال می شوم که اگر کسی هست، این جا بیاید و 

چند ماهی میهمان باشد که با هم کار کنیم.
درموردخانممیرزاخانیدراینروزهازیادسخنگفته
شدهومیشود.بهنظرشمامهمترینکاریکهانجامداد،

چهبودوچهتأثیریازخودبهجایگذاشتهاست؟
ایشان جایزه فیلدز را بردند که بســیار بالاتر از نوبل است و هر 
چهارســال یک بار به یک دانشمند زیر ۴0 ســال ریاضیات اهدا 
می شــود. او تنها زنی اســت که این جایزه را برده و این روی تمام 
دنیا تأثیرگذار است. کلا 20 کشور وجود دارد که شهروندی از آنها 
چنین جایزه ای را برده و این جایزه برای ما بسیار مهم است. خود 
میرزاخانی در مصاحبه ای گفتند که وقتی در سنین کم عکس های 
المپیادی ها را می دیدم، سوال می پرسیدم که چرا در تیم المپیاد 
ما زنی وجود ندارد؛ خیلی ها در دنیا هم اعتقاد داشــتند که زنان 
نمی توانند نقش مهمی در ریاضیات داشته باشند و این فقط مختص 
به ایران نبود که میرزاخانی این وضــع را تغییر داد. از طرف دیگر، 
همین الگوشدن یک زن در زمینه علم و ریاضی برای دانش آموزان 

ایرانی و حتی دنیا بسیار مهم است. 
الانوضععلمریاضیاتدرایرانچگونهاســتوآیا
میتوانمنتظــرافرادیباتأثیرگــذاریوتواناییخانم

میرزاخانیدرسالهایآیندهبود؟
مریم میرزاخانی تنها نخبه ریاضیدان ایرانی نیست؛ هرچند که 
ارزش کارش بر هیچ کس پوشیده نیست. هنوز در ایران افراد بسیار 
بااستعداد و توانمندی داریم که البته همه جایزه نمی گیرند. اسم 
نمی برم ولی هم در دانشکده ریاضی شریف افرادی وجود دارند و هم 
نخبگان جوانی که در این سال ها به خارج از کشور رفته اند و بعضی 

از آنها به کشور برگشتند. 

شهروند| »جعفر نیوشا«، معلم باسابقه دروس ریاضیات و هندسه در 
مدارس مختلف تهران، چندین  سال معلم »مریم میرزاخانی« بوده است. او 
نام مریم را هیچ گاه فراموش نکرده و در این سال ها همواره پیگیر کارهای تازه 
میرزاخانی بوده است. نیوشا در گفت و گو با »شهروند« از دوران دانش آموزی 

نخستین برنده زن جایزه فیلدز در دنیا سخن می گوید.
آقاینیوشا،شــمادرچهســالیوکداممدرسهمعلمخانم

میرزاخانیبودید؟
 ســال های 72 تا 7۴ من معلم هندسه ایشان در مدرسه فرزانگان تهران 
بودم؛ فرزانگان یکی از دبیرستان های سمپاد است که همیشه دانش آموزان 
بااستعداد و توانمندی در آن درس می خواندند، ولی فکر کنم موفق ترین و 

مشهورترین دانش آموز این مدرسه همین خانم میرزاخانی است.
وضعدرسیخانممیرزاخانینسبتبهدیگرنخبههاییکهشما

دراینمدارسدیدید،متفاوتبود؟
شاگرد خوب همیشه برای معلم به چشــم می آید و در حافظه معلم جا 
باز می کند. خانم میرزاخانی به همراه دختر بااستعداد دیگری به اسم »رویا 
بهشتی« پشت یک میز می نشستند و با هم کار می کردند. هر دو به المپیاد 
هم  رفتند و هر دو مدال گرفتند. خانم بهشتی مدال نقره گرفت که الان در 
ام آی تی مشغول است و میرزاخانی هم که دو سال پیا پی مدال طلای المپیاد 

ریاضی را گرفت. میرزاخانی بااستعداد و متواضع بود ولی شاید آن موقع فکر 
نمی کردیم به چنین جایگاهی در علم دســت پیدا کند. بله، استعدادشان 
معلوم بود و معلم  های دیگر هم این اســتعداد را می دیدند که حالا بعدش 

وارد المپیاد شدند.
شمامعلمهندســهخانممیرزاخانیبودیدکهبهنظرمیآید

کارهایبعدیاوهمدرهمینزمینههندسهبودهاست.
 بله، من معلم هندسه ایشان بودم و ایشان در همین زمینه ادامه دادند. من 
کتابی درباره هندسه دوم نظری منتشر کردم و در جواب یک مسأله نوشتم 
که خانم میرزاخانی جواب این مسأله را به این شیوه تازه مطرح کرده است. 

ابتکارات میرزاخانی در زمینه هندسه به مدارس هم می رسد.
بهنظرشماکهچندینسالمعلممیرزاخانیبودید،چهعواملی

باعثشدهکهبهچنینجایگاهیبرسد؟
 ما در مدرسه فرزانگان و دیگر مدارس ســمپاد، شاگردان خوب زیادی 
داشــتیم ولی میرزاخانی هم از  نظر شــخصیت و هم ســواد متفاوت بود. 

میرزاخانی جای دیگری داشت همیشه.
شماودیگرمعلمانفکرمیکریدکهمیرزاخانینخستینزن
تاریخباشــدکهجایزهفیلدزبگیردیاتاایناندازهدرریاضیات

صاحبنامشود؟

موفقیت به این شدت را شاید من نمی توانستم فکر می کنم، ولی وقتی از 
امتحان ۴2 نمره ای، نمره ۴2 می گیرد و دو سال پشت سر هم مدال طلای 
المپیاد را به دست می آورد، تأثیرگذاری اش بر علم جهان دور از ذهن نبود؛ 
اولی در هنگ کنگ حدود ۴0 گرفته بود و دومــی در کانادا که نمره کامل 

گرفت و در هر دو المپیاد هم مدال طلا.
شماباخانممیرزاخانیپسازدورانمدرسههمارتباطداشتید؟

ارتباط خاصی نداشتم ولی خودم چون علاقه مند به کار ایشان بودم، احوال 
ایشان را دنبال می کردم. وقتی رفتند دانشگاه، ارتباط من قطع شد تا این که 

رفتند آمریکا.
انتشارخبربیماریمیرزاخانیوپسازآن،خبردرگذشتش،
شــوکعجیبیرابهجامعهواردکرد.شــماازبیماریاواطلاع

داشتید؟
من شنیده بودم که ســرطان دارد ولی نمی دانستم که معضل به این 

شدت است. در این یکی، دو هفته آخر اعلام شد 
که وضع وخیمی دارد. این اتفاقی که افتاد کاملا 
غیرمنتظره بود نه تنها بــرای من بلکه برای همه 
مردم. امروز دوستان به من تلفن کردند و گفتند 
که چنین اتفاقی افتاده، من بــاور نکردم، بعد در 
تلگرام دیدم که پیام هایی می آید و بعد دخترم زنگ 
زد و تأیید کرد. اول باور نکردم ولی درنهایت تأیید 
شــد هرچند که هنوز برای من و دیگر همکاران 

باورنکردنی است.

»جعفر نیوشا« معلم هندسه میرزاخانی در گفت و گو با »شهروند« از دوران دبیرستان او می گوید

مرگاوراباورنمیکنم


